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 Παρατηρήςεισ ςτισ καταλήξεισ των ονομάτων τησ γ' κλίςησ 
Από τα ονόματα τθσ γ' κλίςθσ: 
τα αρςενικά και τα θηλυκά ζχουν ς' όλεσ τισ πτϊςεισ τισ ίδιεσ καταλήξεισ· 
τα ουδζτερα διαφζρουν από τα αρςενικά και τα κθλυκά ςτθν ονομαςτικι, 
αιτιατικι και κλθτικι του ενικοφ και του πλθκυντικοφ. 
 
Το ι και το α ςτθ λιγουςα των ονομάτων τθσ γ' κλίςθσ 
είναι βραχφχρονα,π.χ. ἡ γνῶςισ, τὸν ἀγῶνα. 
Φωνηεντόληκτα καταληκτικά μονόθεμα ςε -ωσ, γεν. -ωοσ και ςε -υσ, 
γεν. -υοσ 

  

Ενικόσ αρικμόσ 

  -ωσ (-ωοσ) -υσ (-υοσ) 

ὁ 
τοῦ 
τῷ 
τὸν 
ὦ 

ἥρωσ 
ἥρωοσ 
ἥρωι 
ἥρωα 
ἥρωσ 

κὼσ1 
κωὸσ 
κωὶ 
κῶα 
κὼσ 

βότρυσ2 
βότρυοσ 
βότρυϊ 
βότρυν 
βότρυ 

ἰχκὺσ3 
ἰχκφοσ 
ἰχκφϊ 
ἰχκὺν 
ἰχκὺ 

δρῦσ4 
δρυὸσ 
δρυΐ 
δρῦν 
δρῦ 

 
Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 
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οἱ 
τῶν 
τοῖσ 
τοὺσ 
ὦ 

ἥρωεσ 
ἡρϊων 
ἥρωςι(ν) 
ἥρωασ 
ἥρωεσ 

κῶεσ 
κϊων 
κωςὶ(ν) 
κῶασ 
κῶεσ 

βότρυεσ 
βοτρφων 
βότρυςι(ν) 
βότρυσ 
βότρυεσ 

ἰχκφεσ 
ἰχκφων 
ἰχκφςι(ν) 
ἰχκῦσ 
ἰχκφεσ 

δρφεσ 
δρυῶν 
δρυςὶ(ν) 
δρῦσ 
δρφεσ 

  
Παρατηρήςεισ 
1. Η αιτιατικι του ενικοφ ςχθματίηεται με τθν κατάλθξθ -ν αντί -α και θ 
αιτιατικι του πλθκυντικοφ με τθν κατάλθξθ -σ αντί -ασ, π.χ. τὸν βότρυν, 
τοὺσ βότρυσ 
2. Η κλθτικι του ενικοφ ςχθματίηεται χωρίσ κατάλθξθ, π.χ. ὦ βότρυ, 
3. Πλοι οι μονοςφλλαβοι τφποι και θ αιτιατικι του πλθκυντικοφ γενικά, 
όταν αυτι τονίηεται ςτθ λιγουςα, παίρνουν περιςπωμζνθ αντίκετα με 
τον κανόνα: ἡ δρῦσ, τὴν δρῦν, ὦ δρῦ, τὰσ δρῦσ – τοὺσ ἰχθῦσ, τὰσ κλιτῦσ, 
τὰσ Ἐρινῦσ. 
 
Κατά το βότρυσ κλίνονται: ὁ ςτάχυσ, ἡ πίτυσ (είδοσ πεφκου), ὁ 
κάνδυσ (μθδικόσ μανδφασ), ἡ ἄρκυσ (δίχτυ κυνθγοφ), ὁ ἄλυσ (αργία), ἡ 
κάχρυσ (καβουρντιςμζνο κρικάρι) κ.ά., κακϊσ και το ουδζτ. τὸ νᾶπυ (= 
ςινάπι). 
Κατά το ἰχθὺσ κλίνονται: ἡ Ἐρινφσ, ἡ ἰλὺσ (= λάςπθ), ἡ ἰςχφσ, ἡ κλιτφσ (= 
πλαγιά), ἡ ὀςφφσ (= το κατϊτερο τμιμα τθσ ςπονδυλικισ ςτιλθσ), ἡ 
ὀφρφσ (= φρφδι), ἡ πληθφσ (= πλικοσ), ἡ ἀχλφσ (ςκοτάδι, ομίχλθ) ἡ 
δελφφσ (μιτρα), κ.ά. 
Κατά το δρῦσ κλίνονται: ὁ και ἡ ςῦσ ή ὗσ (= αγριόχοιροσ), ὁ μῦσ (= ποντίκι) 
που ιταν αρχικά ςιγμόλθκτο (κ. μυς-) κ.ά. 

  
γ) Φωνηεντόληκτα καταληκτικά διπλόθεμα: 
αρςενικά και θηλυκά ςε -ισ (γεν. -εωσ) // -υσ (γεν. -εωσ) 
ουδζτερα ςε -υ (γεν. -εωσ) 

   

Ενικόσ αρικμόσ 

-ισ (-εωσ) -υσ (-εωσ) 
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ἄςτεωσ 
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τῇ 
τὴν 
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δυνάμει 
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πόλιν 
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Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

αἱ 
τῶν 
ταῖσ 
τὰσ 
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δυνάμεισ 
δυνάμεων 
δυνάμεςι(ν) 
δυνάμεισ 
δυνάμεισ 

πόλεισ 
πόλεων 
πόλεςι(ν) 
πόλεισ 
πόλεισ 

οἱ 
τῶν 
τοῖσ 
τοὺσ 
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πελζκεισ 
πελζκεων 
πελζκεςι(ν) 
πελζκεισ 
πελζκεισ 

τά 
τῶν 
τοῖσ 
τά 
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ἄςτη 
ἄςτεων 
ἄςτεςι(ν) 
ἄςτη 
ἄςτη 

  
Παρατηρήςεισ 
Τα φωνθεντόλθκτα ςε -ισ ι -υσ: 
1. ζχουν δφο κζματα: ζνα ςε -ι ι -υ από το οποίο ςχθματίηονται θ 
ονομαςτικι, θ αιτιατικι και θ κλθτικι του ενικοφ, και άλλο ςε  -ε, από το 
οποίο ςχθματίηονται οι άλλεσ πτϊςεισ του ενικοφ και όλοσ ο πλθκυντικόσ 
(και δυϊκόσ). 
2. ςτθ γενικι του ενικοφ ζχουν κατάλθξθ -ωσ (αντί -οσ) και τονίηονται ςτθ 
γενικι του ενικοφ και του πλθκυντικοφ ςτθν ΡΡΛ αντίκετα με τον κανόνα. 
3. ςυναιροφν τον χαρακτιρα ε με το ακόλουκο ε ι ι των καταλιξεων 
ςε ει, π.χ. πόλεεσ > πόλεισ 
4. ςχθματίηουν: 
α. τθν αιτιατικι του ενικοφ με τθν κατάλθξθ -ν (τὴν πόλι-ν), 
β. τθν κλθτικι του ενικοφ χωρίσ κατάλθξθ, π.χ. ὦ πόλι, 
γ. και τθν αιτιατικι του πλθκυντικοφ όμοια με τθν ονομαςτικι από 
αναλογία προσ αυτι, π.χ. αἱ πόλεισ, τὰσ πόλεισ 
5. Στο ουςιαςτικό τὸ ἄςτυ, ςτον πλθκυντικό αρικμό, ο 
χαρακτιρασ ε ςυναιρείται με τθν κατάλθξθ -α ςε -η: (ἄςτε-α) ἄςτη. 
 
Κατά το δφναμισ κλίνονται τα προπαροξφτονα κθλυκά: αἴςθηςισ, 
ἀκρόπολισ, βεβαίωςισ, γζνεςισ, γζννηςισ, δήλωςισ, δῄωςισ, κράτηςισ, 
ποίηςισ κ.ά. και το αρς. ὁ πρφτανισ. 
Κατά το πόλισ κλίνονται: ἡ κόνισ, ὁ μάντισ, ὁ ὄφισ κ.ά., κακϊσ και πολλά 
διςφλλαβα αφθρθμζνα ουςιαςτικά: γεῦςισ, ὄψισ, πτῶςισ κτλ. 
Κατά το πζλεκυσ κλίνονται: ὁ πῆχυσ και ὁ πρζςβυσ 
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ΦΩΝΗΕΝΤΟΛΗΚΤΑ ΤΗΣ Γϋ ΚΛΙΣΗΣ ΣΕ -ισ (γεν. -εωσ) (που δείχνει ιδίωσ τθν 
ορκογραφία των λζξεων) 
ἄρςισ, βάςισ, δρᾶςισ, δόςισ, θλάςισ, θλῖψισ, κάμψισ, κλάςισ (= κραφςθ, 
τςάκιςμα), κλίςισ, κρᾶςισ, κρίςισ, κῦψισ, λφςισ, μεῖξισ, νφξισ, ξῦςισ, πίςτισ, 
πλάςισ, πλφςισ, πνῖξισ, πόςισ (= πιοτό), πφςτισ (= ερϊτθςθ, πλθροφορία), 
πρᾶξισ, ῥάχισ, ῥῆςισ (= λόγοσ, ομιλία), ῥῖψισ, ῥῦςισ (= ςωτθρία, 
απελευκζρωςθ) ῥφςισ (= ροι, ρεφμα), ςτάςισ, ςτίξισ, ςτῦψισ, τάξισ, τάςισ, 
τρῖψισ, τφψισ, ὕβρισ, φάςισ, φθίςισ, φράςισ, φφςισ, χφςισ, ψῆξισ (= 
ξφςιμο), ψῦξισ (= ψφξθ). 

 
 
δ) Φωνηεντόληκτα καταληκτικά μονόθεμα ςε -εφσ, -οῦσ -αῦσ 
ε) Φωνηεντόληκτα ακατάληκτα διπλόθεμα ςε -ώ, γεν. -οῦσ 

  

Ενικόσ αρικμόσ 

  -εφσ -οῦσ -αῦσ 

ὁ 
τοῦ 
τῷ 
τὸν 
ὦ 

βαςιλεφσ 
βαςιλζωσ α β 
βαςιλεῖ γ 
βαςιλζα 
βαςιλεῦ δ 

ἁλιεφσ1 
ἁλιζωσ ἁλιῶσ α β 
ἁλιεῖ γ 
ἁλιζα ἁλιᾶ 
ἁλιεῦ δ 

βοῦσ2 
βοὸσ α 
βοΐ 
βοῦν 
βοῦ 

ἡ 
τῆσ 
τῇ 
τὴν 
ὦ 

γραῦσ3 
γραόσ α 
γραΐ 
γραῦν 
γραῦ 

Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

οἱ 
τῶν 
τοῖσ 
τοὺσ 
ὦ 

βαςιλεῖσ γ 
βαςιλζων 
βαςιλεῦςι(ν) 
βαςιλζασ ε 
βαςιλεῖσ 

ἁλιεῖσ 
ἁλιζων  ἁλιῶν 
ἁλιεῦςι(ν) 
ἁλιζασ ἁλιᾶσ ε 
ἁλιεῖσ 

βόεσ 
βοῶν 
βουςὶ(ν) 
βοῦσ 
βόεσ 

αἱ 
τῶν 
ταῖσ 
τὰσ 
ὦ 

γρᾶεσ 
γραῶν 
γραυςὶ(ν) 
γραῦσ 
γρᾶεσ 

  
Παρατηρήςεισ ςτα φωνθεντόλθκτα ςε -εφσ, -οῦσ, αῦσ: 

1. Το υ του χαρακτιρα αποβάλλεται πριν από φωνιεν: βαςιλεὺσ > 
βαςιλζ-ωσ 
2. Η κλθτικι του ενικοφ είναι όμοια με το κζμα (χωρίσ κατάλθξθ): ὦ 
βαςιλεῦ 
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Στα φωνθεντόλθκτα ςε -εφσ: 
1. Η γενικι του ενικοφ ζχει κατάλθξθ -ωσ (αντί -οσ): τοῦ βαςιλζ-ωσ 
2. Η αιτιατικι του πλθκυντικοφ ζχει κατάλθξθ -ασ: τοφσ βαςιλζ-ασ 
3. Το ε που απομζνει ςτο κζμα μετά τθν αποβολι του υ ςυναιρείται με το 
ακόλουκο ε ι ι των καταλιξεων ςε ει: οι βαςιλζ-εσ > βαςιλεῖσ 
Πςα φωνθεντόλθκτα ςε -εὺσ ζχουν πριν από το -
εὺσ φωνιεν ςυναιροφν ςυνικωσ το τελικό ε που απομζνει ςτο κζμα με το 
ακόλουκο ω και α των καταλιξεων ςτθ γενικι και αιτιατικι του ενικοφ 
και πλθκυντικοφ: ἁλιεὺσ, τοῦ ἁλιζωσ > ἁλιῶσ· τὸν ἁλιζ-α > ἁλιᾶ· τῶν ἁλιζ-
ων > ἁλιῶν. 
 
Κατά το βαςιλεφσ κλίνονται: βαφεφσ, γονεφσ, γραμματεφσ, γραφεφσ, 
ἱερεφσ, κουρεφσ, χαλκεφσ κ.ά. Ἀμφιςςεφσ, Ἀχαρνεφσ, Μεγαρεφσ κ.ά. 
Κατά το ἁλιεὺσ κλίνονται: Δωριεφσ, Ἐρετριεφσ, Εὐβοεφσ, Πειραιεφσ, 
Πλαταιεφσ κ.ά. 
Τα βοῦσ και γραῦσ είναι μοναδικά. 

  

διπλόκεμα 

Ενικόσ αρικμόσ 

ἠχϊ 
ἠχόοσ > ἠχοῦσ 
ἠχό-ι  > ἠχοῖ 
ἠχόα  > ἠχϊ 
ἠχοῖ 

Κλειϊ 
Κλειό-οσ > Κλειοῦσ 
Κλειό-ι    > Κλειοῖ 
Κλειό-α   > Κλειϊ 
Κλειοῖ 

  
Παρατηρήςεισ ςτα φωνθεντόλθκτα ςε -ω γεν. -ουσ: 

1. κανονικά δεν ζχουν πλθκυντικό και δυϊκό αρικμό· όταν όμωσ τουσ 
ςχθματίηουν, κλίνονται ςφμφωνα με τθ β' κλίςθ, π.χ. ἡ λεχϊ, αἱ λεχοί, τῶν 
λεχῶν 
2. ςχθματίηουν τθν ονομαςτικι με το ιςχυρό κζμα -ω χωρίσ καμιά 
κατάλθξθ· ςτισ πλάγιεσ πτϊςεισ ςυναιροφν τον χαρακτιρα ο του 
αδφνατου κζματοσ με τισ καταλιξεισ και οξφνονται ςτθν αιτιατικι 
αντίκετα με τον κανόνα, από αναλογία προσ τθν ομόθχθ ονομαςτικι, π.χ. 
ἡ ἠχὼ, τὴν ἠχὼ 
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3. ςχθματίηουν τθν κλθτικι με αρχαιότερο κζμα ςε -οι χωρίσ κατάλθξθ 
και παίρνουν περιςπωμζνθ από αναλογία προσ τθν ομόθχθ δοτικι, π.χ. 
τῇ ἠχοῖ, ὦ ἠχοῖ 
 
Πμοια κλίνονται μερικά κφρια ονόματα: Γοργϊ, Ἐρατϊ, Κλωθϊ, Λητϊ, 
Σαπφϊ κ.ά., κακϊσ και μερικά προςθγορικά: λεχϊ, πειθϊ, φειδϊ κ.ά. 

  
 

ΠΙΝΑΚΑ΢ ΑΦΩΝΟΛΗΚΣΩΝ ΟΤ΢ΙΑ΢ΣΙΚΩΝ ΣΗ΢ Γ΄ ΚΛΙ΢Η΢ (που δείχνει 
ιδίωσ την ορθογραφία των λζξεων) 
Α΄. ΑΡ΢ΕΝΙΚΑ ΚΑΙ ΘΗΛΤΚΑ 
1. ΟΤΡΑΝΙΚΟΛΗΚΣΑ 
(χαρακτ. κ), ἡ αὖλαξ -ακοσ, ἡ γλαῦξ1, γλαυκὸσ, ἡ δράξ2, δρᾰκὸσ, ἡ ἕλιξ -
ικοσ, ὁ Θρᾷξ3 Θρᾳκὸσ, ὁ κϊραξ -ακοσ, ὁ κῆρυξ4 -υκοσ, ἡ κλῖμαξ -ακοσ, ἡ 
κῠϋλιξ5 -ικοσ, ἡ λάρναξ6 -ακοσ, ὁ μφρμθξ -θκοσ, ὁ οἴαξ7, οἴακοσ, ὁ πῖδαξ -
ακοσ, ὁ πίναξ -ακοσ, ἡ πλάξ, πλᾰκὸσ, ἡ ςάρξ, ςαρκὸσ, ὁ φοῖνιξ -ικοσ, ὁ 
Φοῖνιξ8 -ικοσ, ὁ φφλαξ -ᾰκοσ, ὁ χάλιξ -ῐκοσ 
(χαρακτ. γ) ὁ, ἡ αἴξ, αἰγὸσ, ὁ λᾰρυγξ -υγγοσ, ἡ λφγξ9, λῠγγὸσ, ἡ μάςτιξ -
ῑγοσ, ἡ ῥάξ10, ρᾱγὸσ, ἡ ςάλπιγξ -ιγγοσ, ἡ ςιραγξ11 -ᾰγγοσ, ὁ ςτρόφιγξ12 -
ιγγοσ, ἡ ςῦριγξ13 -ῐγγοσ, ἡ Σφὶγξ -ῐγγὸσ, ὁ τζττιξ -ῑγοσ, ἡ φάλαγξ -αγγοσ, ἡ , 
φάραγξ -αγγοσ, ὁ Φρφξ, Φρῠγὸσ, 
(χαρακτ. χ), ὁ, ἡ βιξ, βθχὸσ, ἡ διϊρυξ -ῠχοσ14, ἡ κρίξ, τρῐχὸσ 
 

2. ΧΕΙΛΙΚΟΛΗΚΣΑ 
(χαρακτ. π) ὁ Αἰκίοψ15 -οποσ, ὁ γφψ, γῡπὸσ, ὁ Κζκροψ -οποσ, ὁ Κφκλωψ -
ωποσ, ὁ Ρζλοψ -οποσ, ὁ ςκνὶψ -ῑπὸσ 
(χαρακτ. β) ὁ λίψ16, λῐβὸσ, ἡ φλζψ, φλεβὸσ, ὁ χάλυψ -ῠβοσ, 
(χαρακτ. φ): 
3. ΟΔΟΝΣΙΚΟΛΗΚΣΑ (χαρακτ. τ): 
-ησ -ητοσ: ἡ ἐςκὴσ -ῆτοσ, ὁ κισ17, κθτὸσ, ὁ Κρισ18, Κρθτὸσ, ὁ λζβθσ -θτοσ, ὁ 
τάπθσ -θτοσ, ὁ Χάρθσ -θτοσ, 
-ότησ -ότητοσ: ἡ δεξιότθσ -θτοσ, ἡ πιςτότθσ -θτοσ, ἡ ποιότθσ κ.ά. 
-ὶσ -ῖδοσ: ἡ ἁψὶσ -ῖδοσ, ἡ βαλβὶσ -ῖδοσ, ἡ , κθλὶσ -ῖδοσ, ἡ κνθμὶσ -ῖδοσ, ἡ 
κρθπὶσ -ῖδοσ, ἡ νθςὶσ -ῖδοσ, ἡ ςφραγὶσ -ῖδοσ, ἡ χειρὶσ -ῖδοσ, ἡ ψθφὶσ -ῖδοσ 
-φτησ -φτητοσ: ἡ βαρφτθσ -θτοσ, ἡ βραδφτθσ -θτοσ, Αττ. βραδυτὴσ -ῆτοσ, ἡ 
βραχφτθσ -θτοσ, ἡ ταχφτθσ -θτοσ, Αττ. ταχυτὴσ -ῆτοσ, ἡ τραχφτθσ -θτοσ 
κ.ά., 
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-ισ -ιτοσ: ἡ χᾰϋρισ -ιτοσ, 
-ωσ -ωτοσ: ὁ ἱδρὼσ -ῶτοσ, ὁ γζλωσ -ωτοσ, ὁ ἔρωσ -ωτοσ, 
-ασ -αντοσ: ὁ ἀνδριάσ, ὁ ἀδάμασ, ὁ ἐλζφασ, ὁ Αἴασ, ὁ Κάλχασ κ.ά., κακϊσ 
και το ςυνθρθμζνο (ἀλλάεντ-σ = ἀλλάεισ) ἀλλᾶσ, γεν. τοῦ (ἀλλάεντ-οσ) 
ἀλλᾶντοσ κτλ. 
-ων -οντοσ, ὁ δράκων, ὁ κεράπων, ὁ λζων, ὁ τζνων (= νεφρο), ὁ Κρζων 
κ.ά., 
-ῶν -ῶντοσ, ὁ (Ξενοφάοντ-, Ξενοφάωντ-) Ξενοφῶν, τοῦ (Ξενοφάοντ-οσ) 
Ξενοφῶντοσ, τῷ (Ξενοφάοντ-ι) Ξενοφῶντι κτλ. Ζτςι και ὁ Ἀντιφῶν, ὁ 
Κλεοφῶν, ὁ Κτθςιφῶν (όν. προςϊπων), ἡ Κτθςιφῶν (όν. πόλθσ) κ.ά. 
(χαρακτ. δ) 
-ὰσ -άδοσ: ἡ ἀγελὰσ -άδοσ, ἡ Ἑλλὰσ -άδοσ, ἡ λαμπὰσ -άδοσ, ἡ Ραλλὰσ -, 
άδοσ, ἡ τετρὰσ -άδοσ, ἡ τριὰσ -άδοσ κτλ. 
-ισ -ιδοσ: ἡ αὖλισ19 -ῐδοσ, ἡ ἔρισ -ῐδοσ, ἡ ἶρισ20 -ῐδοσ, ἡ Ἶςισ21 -ῐδοσ, ὁ Ράρισ 
-ῐδοσ 
-ὶσ -ίδοσ: ἡ ἀςπὶσ -ῐϋδοσ, ἡ Αὐλὶσ -ῐϋδοσ, ἡ βακμὶσ -ῐϋδοσ, ἡ βλεφαρὶσ -ῐϋδοσ, 
ἡ βολὶσ -ῐϋδοσ, ἡ Ἑλλθνὶσ -ῐϋδοσ, ἡ ἐλπὶσ -ῐϋδοσ, ἡ κυρὶσ -ῐϋδοσ, ἡ κεραμὶσ -
ῐϋδοσ, ἡ κορωνὶσ -ῐϋδοσ, ἡ τυραννὶσ -ῐϋδοσ, ἡ ψαλὶσ -ῐϋδοσ κ.ά. 
-ὶσ -ῖδοσ: ἡ ἁψὶσ -ῖδοσ, ἡ βαλβὶσ -ῖδοσ, ἡ κθλὶσ -ῖδοσ, ἡ κνθμὶσ -ῖδοσ, ἡ 
κρθπὶσ -ῖδοσ, ἡ νθςὶσ -ῖδοσ, ἡ ςφραγὶσ -ῖδοσ, ἡ χειρὶσ -ῖδοσ, ἡ ψθφὶσ -ῖδοσ 
-ὺσ -φδοσ: ἡ χλαμὺσ -φδοσ 
(χαρακτ. θ): 
-ησ -ηθοσ: ἡ Ράρνθσ -θκοσ, 
-υσ -υθοσ: ἡ κόρῠσ22 -ῠκοσ 
-ινσ -ινθοσ: ἡ ἕλμινσ23 -ινκοσ, ἡ πείρινσ24 -ινκοσ, 
-υνσ -υνθοσ: ἡ Τίρυνσ -υνκοσ 
 
Β΄. ΟΤΔΕΣΕΡΑ 
(οδοντικόληκτα) 
(ςε -μα, γεν. -ματοσ): ἅλμα, ἅρμα, ἆςκμα, ᾆςμα, δρᾶμα, κῦμα, κλάςμα, 
κλῆμα25, κλίμα26, κρᾶμα, κρίμα, κῦμα, μεῖγμα, (ι μίγμα), νᾶμα, νῆμα, 
πλάςμα, πλῦμα, πρᾶγμα, πτῠϋςμα, ςτῐϋγμα, ςχῐϋςμα, τᾰϋγμα, φᾰϋςμα, 
φρᾰϋγμα, φῦμα27, χᾰϋςμα, χρῖςμα 
(ςε -μμα28, γεν. -μματοσ): ἄλειμμα, ἅμμα29, βάμμα, βλζμμα, γράμμα, 
κρζμμα, κάλυμμα, κόμμα, ὄμμα, ῥάμμα, ςκάμμα, ςτζμμα, ςτρζμμα, 
τρῖμμα 
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Ημιφωνόληκτα 

  
2. ΤΓΡΟΛΗΚΣΑ 
-ὴρ -ηροσ ὁ κιρ26, κθρόσ, ὁ ἀροτιρ27 -ῆροσ, ὁ ηωςτὴρ -ῆροσ (ζτςι και: ὁ 

κρατιρ, λαμπτιρ, λουτιρ, νιπτιρ, ςτατιρ, ςτρωτιρ, ςπινκιρ κ.ά.), ςωτιρ 
-ῆροσ (κλ. ὦ ςῶτερ). 

-ὴρ -ζροσ ὁ ἀὴρ -ζροσ (ζτςι και: ὁ ἀκιρ, αἰκιρ, ἀςτιρ - δοτ. πλ. 
ἀςτράςι κ.ά.). 

-ωρ -ωροσ ὁ φϊρ28, φωρὸσ, ὁ ἰχὼρ29 -ῶροσ, ὁ πζλωρ30 -ωροσ 
(μεταγ. Βίκτωρ, πραίτωρ κ.ά.). 

-ωρ -οροσ ὁ αὐτοκράτωρ -οροσ (ζτςι και: ὁ κοςμιτωρ, πράκτωρ, 
προγάςτωρ, Ἕκτωρ κ.ά.) (μεταγ. και νεότ.: ἐκλζκτωρ, παντοκράτωρ κ.ά.). 

-ὰρ -αρὸσ ὁ Κάρ31, Κᾱρὸσ (πλ. οἱ Κᾶρεσ). 
-εὶρ -ειρὸσ ὁ φκείρ32, φκειρὸσ (δοτ. πλ. τοῖσ φκειρςί), ἡ χείρ, χειρὸσ 

(δοτ. πλ. ταῖσ χερςί). 
  
Υποςθμειϊςεισ: 26. κθρίο.- 27. αυτόσ που οργϊνει· ωσ επίκ. βοῦσ 

ἀροτὴρ = βόδι που το μεταχειρίηονται για το όργωμα.- 28. κλζφτθσ.- 29. 
το αίμα που ρζει ςτισ φλζβεσ των κεϊν.- 30. πελϊριο ον, τζρασ.- 31. 
κάτοικοσ τθσ Καρίασ.- 32. ψείρα. 
 
Τγρόληκτα 

  
α) Τγρόληκτα μονόθεμα ακατάληκτα ςε -ηρ (-ηροσ), -ωρ (-ωροσ) και 
ουδζτερα ςε -αρ (αροσ) 
β) Τγρόληκτα διπλόθεμα ακατάληκτα ςε -ὴρ (-ζροσ), -ωρ (-οροσ) 

  

Ενικόσ αρικμόσ 

  -θρ (-
θροσ) 

-ωρ (-ωροσ)   -αρ (-
αροσ) 

  -ὴρ (-
ζροσ) 

-ωρ (-
οροσ) 

ὁ 
το
ῦ 

κλθτὴρ1 
κλθτῆρο
σ 

ἰχὼρ2 
ἰχῶροσ 
ἰχῶρι 

πζλωρ3 
πζλωρο
σ 

τὸ 
το
ῦ 

νζκταρ
4 
νζκταρ

ὁ 
το
ῦ 

ἀκὴρ5 
ἀκζροσ 
ἀκζρι 

ῥιτωρ6 
ῥιτορο
σ 
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τῷ 
τὸν 
ὦ 

κλθτῆρι 
κλθτῆρα 
κλθτὴρ 

ἰχῶρα 
ἰχὼρ 

πζλωρι 
πζλωρα 
πζλωρ 

τῷ 
τὸ 
ὦ 

οσ 
νζκταρ
ι 
νζκταρ 
νζκταρ 

τῷ 
τὸν 
ὦ 

ἀκζρα 
ἀκὴρ 

ῥιτορι 
ῥιτορα 
ῥῆτορ 

Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

οἱ 
τῶ
ν 
τοῖ
σ 
το
ὺσ 
ὦ 

κλθτῆρε
σ 
κλθτιρω
ν 
κλθτῆρςι
(ν) 
κλθτῆρα
σ 
κλθτῆρε
σ 

ἰχῶρεσ 
ἰχϊρω
ν 
ἰχῶρςι
(ν) 
ἰχῶρασ 
ἰχῶρεσ 

πζλωρεσ 
πελϊρω
ν 
πζλωρςι
(ν) 
πζλωρα
σ 
πζλωρεσ 

 
 
δεν ζχει 
 

οἱ 
τῶ
ν 
τοῖ
σ 
το
ὺσ 
ὦ 

ἀκζρεσ 
ἀκζρω
ν 
ἀκζρςι
(ν) 
ἀκζρασ 
ἀκζρεσ 

ῥιτορεσ 
ῥθτόρω
ν 
ῥιτορςι
(ν) 
ῥιτορα
σ 
ῥιτορεσ 

  
Κατά το κλητήρ κλίνονται τα: ἀγροτιρ (= ἀγρότθσ), ἀορτιρ, ἀποδεκτιρ, 

ἀροτιρ, ἀτιμαςτιρ, αὐλθτιρ, βοτιρ, δθλθτιρ, διαλλακτιρ, διωκτιρ, 
δοτιρ, δωρθτιρ, ἐποπτιρ, ἐργαςτιρ, ηωςτιρ, κελκτιρ, κρεπτιρ, 
ἱππευτιρ, καμπτιρ, κῑνθτιρ, κλθτιρ, κλῐμακτιρ, κλιντιρ, κρᾱτιρ, 
λαμπτιρ, λῡμαντιρ, μνθςτιρ, οἰκθτιρ, πάνκθρ, πεντθκοντιρ, 
ςᾰγθνευτιρ, ςκαπτιρ, ςπινκιρ, ςωτιρ, φωςτιρ, χᾰρακτιρ, ψυκτιρ κ.ά. 

Κατά το ἰχώρ κλίνονται τα: πζλωρ, κζλωρ, μιςτωρ 
Κατά το νζκταρ κλίνονται τα: τὸ ἔαρ (άνοιξθ), τὸ κζνᾰρ (θ παλάμθ του 

χεριοφ), τὸ ψάρ (ψαρόνι, ψαροποφλι), το αρςενικό ὁ Κάρ (ο κάτοικοσ τθσ 
Καρίασ) και το κθλυκό ἡ ὄᾰρ (θ ςφηυγοσ) 

Κατά το ἀθήρ κλίνονται τα: ἀιρ, ἀςτιρ *ςτθ δοτ. πλθκ. εμφανίηονται 
και οι δφο τφποι: ἄςτραςι (Νόννοσ, Διονυςιακά 38, 374: ἔτρεμεν Ὠρίων 
καὶ ἐν ἄςτραςι,) - ἀςτράςι (Πμθροσ, Ιλιάδα, Χ 317: οἷοσ δ' ἀςτὴρ εἶςι μετ' 
ἀςτράςι νυκτὸσ ἀμολγῷ)+ 

Κατά το ῥήτωρ κλίνονται τα: ἀγαπινωρ, ἀγινωρ, ἀκζςτωρ, ἄκτωρ, 
ἀλάςτωρ, ἀλζκτωρ, αὐτοκράτωρ, ἀφιτωρ, δζκτωρ, ἑςτιάτωρ, ἡγιτωρ, 
ἵςτωρ, κτιτωρ, μαςτίκτωρ, οἰκιτωρ, πράκτωρ, προπάτωρ, ςθμάντωρ, 
τελζςτωρ, φϊρ κ.ά. 
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Παρατηρήςεισ ςτα ενρινόληκτα και υγρόληκτα τησ γ' κλίςησ 
 
Τα φωνιεντα ι και α εμπρόσ από τον χαρακτιρα ν των ονομάτων ςε -
ισ (γεν. -ινοσ) και αν (γεν. -ανοσ) είναι μακρόχρονα, π.χ. τῆσ ἀκτῖν-οσ, τῆσ 
Σαλαμῖν-οσ, τοῦ Τιτᾶν-οσ, τοῦ πελεκᾶν-οσ. 
 
Τα ενρινόλθκτα και υγρόλθκτα τθσ γ' κλίςθσ ςχθματίηουν κανονικά τθν 
κλθτικι του ενικοφ όμοια με τθν ονομαςτικι του ενικοφ, π.χ. ἡ ἀκτίσ > 
ὦ ἀκτίσ, ὁ Σιτάν > ὦ Σιτάν, ὁ Ἕλλην > ὦ Ἕλλην, ὁ ἡγεμών > ὦ ἡγεμών, 
ὁ ποιμήν > ὦ ποιμήν, ὁ ἰχώρ > ὦ ἰχώρ. 
 
Τα βαρφτονα διπλόκεμα ςε -ων (γεν. -ονοσ) και -ωρ (γεν. -οροσ) 
ςχθματίηουν τθν κλθτικι του ενικοφ όμοια με το αδφνατο κζμα, π.χ. 
ὁ γείτων > ὦ γεῖτον, ὁ δαίμων > ὦ δαῖμον, ὁ Ἰάςων > ὦ Ἰᾶςον, ὁ ρήτωρ > 
ὦ ρῆτορ. 
 
Ο χαρακτιρασ λ και ρ εμπρόσ από το ς τθσ κατάλθξθσ παραμζνει, ενϊ ο 
χαρακτιρασ ν εμπρόσ από αυτό αποβάλλεται (χωρίσ αντζκταςη του 
προθγοφμενου τυχόν βραχφχρονου φωνιεντοσ), π.χ. ὁ ἅλ-σ > τοῖσ ἁλ-ςι, ὁ 
ριτωρ > τοῖσ ριτορ-ςι· αλλά: ἡ ἀκτίν-σ  > ἀκτίσ ταῖσ ἀκτίν-ςι > ἀκτί-ςι· τοῖσ 
ἡγεμόν-ςι > ἡγεμό-ςι. 

  
 
γ) Τγρόληκτα ςυγκοπτόμενα διπλόθεμα ακατάληκτα ςε -ηρ (γεν. -ροσ) 

   

Ενικόσ αρικμόσ 

αρςενικά κθλυκά 

ὁ 
τοῦ 
τῷ 
τὸν 
ὦ 

πατὴρ 
πατρὸσ 
πατρὶ 
πατζρα 
πάτερ 

ἀνὴρ 
ἀνδρὸσ 
ἀνδρὶ 
ἄνδρα 
ἄνερ 

ἡ 
τῆσ 
τῇ 
τὴν 
ὦ 

Δθμιτθρ 
Διμθτροσ 
Διμθτρι 
Διμθτρα 
Διμθτερ 

μιτθρ 
μητρὸσ 
μητρὶ 
μθτζρα 
μιτερ 

γαςτὴρ1 
γαςτρὸσ 
γαςτρὶ 
γαςτζρ-
α 
γαςτὴρ 

κυγάτθρ 
θυγατρὸσ 
θυγατρὶ 
κυγατζρα 
κφγατερ 
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Ρλθκυντικόσ αρικμόσ 

οἱ 
τῶν 
τοῖσ 
τοὺσ 
ὦ 

πατζρεσ 
πατζρων 
πατράςι(ν) 
πατζρασ 
πατζρεσ 

ἄνδρεσ 
ἀνδρῶν 
ἀνδράςι(ν) 
ἄνδρασ 
ἄνδρεσ 

 
 
δεν ζχει 
 

μθτζρεσ 
μθτζρων 
μητράςι(ν) 
μθτζρασ 
μθτζρεσ 

γαςτζρεσ 
γαςτζρων 
γαςτράςι(ν) 
γαςτζρασ 
γαςτζρεσ 

κυγατζρεσ 
κυγατζρων 
θυγατράςι(ν) 
κυγατζρασ 
κυγατζρεσ 

  
Παρατηρήςεισ: 
Από τα ςυγκοπτόμενα ονόματα τησ γ' κλίςησ: 
1. Τα ονόματα ὁ πατὴρ, ἡ μήτηρ, ἡ θυγάτηρ και θ γαςτὴρ ςυγκόπτουν, 
δθλαδι χάνουν, το ε του κζματοσ ςτθ γενικι και δοτικι του ενικοφ και 
ςτθ δοτικι του πλθκυντικοφ· το όνομα ἡ Δημήτηρ ςτισ πλάγιεσ πτϊςεισ 
του ενικοφ και το όνομα ο ἀνὴρ ςτισ πλάγιεσ πτϊςεισ του ενικοφ και ςε 
όλεσ τισ πτϊςεισ του πλθκυντικοφ, ςτισ οποίεσ εμπρόσ από τον 
χαρακτιρα αναπτφςςεται το ςφμφωνο δ για να διευκολυνκεί θ προφορά. 
2. Τα ονόματα πατὴρ, μήτηρ, θυγάτηρ και γαςτὴρ ςτθ γενικι και δοτικι 
του ενικοφ τονίηονται ςτθ λιγουςα (πατρόσ, πατρί, μητρόσ, μητρί κ.τ.λ.)· 
το όνομα ἀνὴρ τονίηεται ςτθ λιγουςα ςτθ γενικι και δοτικι του ενικοφ 
και ςτθ γενικι του πλθκυντικοφ (ἀνδρόσ, ἀνδρὶ· το 
όνομα Δημήτηρ τονίηεται ςτθν προπαραλιγουςα ςε όλεσ τισ πτϊςεισ του 
ενικοφ, εκτόσ από τθν ονομαςτικι. 
Σα ςυγκοπτόμενα ονόματα: 
1. ςχθματίηουν τθν κλθτικι του ενικοφ όμοια με το αδφνατο κζμα και 
τονίηονται ς' αυτιν επάνω ςτθν αρχικι ςυλλαβι: ὦ πάτερ, ὦ θφγατερ, 
ὦ Δήμητερ κ.τ.λ.· μόνο το όνομα γαςτὴρ ςχθματίηει τθν κλθτικι του 
ενικοφ όμοια με τθν ονομαςτικι: ὦ γαςτὴρ 
2. ςτθ δοτικι του πλθκυντικοφ ανάμεςα από το ςυγκομμζνο κζμα και τθν 
κατάλθξθ, για να διευκολυνκεί θ προφορά, παίρνουν ζνα 
βραχφχρονο α που τονίηεται: πατρ-ά-ςι(ν), ἀνδρ-ά-ςι(ν) 

  
  
  

 


